

第一卷 Vol.1

Illustrated Handbook for Medicinal Materials from Nature in Yunnan

云南天然药物图鉴



云南省药物研究所 编著  
Edited by Yunnan Institute Of Medicinal Materials

云南科技出版社  
Yunnan Science and Technology Press



# 云南天然药物图鉴

Illustrated Handbook for Medicinal Materials from Nature in Yunnan

第一卷

Vol. 1

云南省药物研究所 编著  
Edited by Yunnan  
Institute of  
Materia Medica

云南科技出版社  
Yunnan Science and Technology Press



0301917

## 序

云南以盛产药材闻名遐迩，天然药物资源丰富可为全国之冠，有“药材王国”之称。据云南省中药资源普查统计，共有天然药物资源6559种，其中药用植物6157种；药用动物372种；药用矿物30种。这些丰富的天然药物资源迄至今日尚未由资源优势转化为经济优势，需要在今后继续努力。

为了打造云药，开发云南天然药物资源，云南省药物研究所拟将普查的6559种天然药物编写成一套《云南天然药物图鉴》。该书已完成了第一卷，记载了天然药物508种。每种药用植物以彩色照片为主体，并配有植物形态、分布生境、药用部位、采收加工、性味功效、现代研究等文字资料，可谓图文并茂，体例新颖，内容丰富之巨著。该书对云南医药的生产、经营和资源的开发利用均有较高的实用价值，同时也可作为医药领域的科研、教学等方面的工具书和参考书。

该套书籍的编写工作，重在完整、真实，贵在坚持、努力。全书编定约有十卷，要从野外拍摄彩色照片6000多幅，撰写文字300万字左右，约需十年之久，要经过艰苦奋斗才能完成。该套书籍可算是云南医药界浩瀚之巨著，可谓功在国家，利在人民，惠及子孙之善举。因此我希望云南省药物研究所鼓足干劲，坚定信心，完成这一宏伟的事业。同时也希望云南各界人士给予关注与支持，热忱期盼这部巨著早日完成，为云南的天然药物资源开发和打造云药作出贡献。

乐之为序。

中国工程院 院士  
中国医学科学院药物研究所 名誉所长 肖培根 教授  
世界卫生组织传统医学中心 主任

## Introduction

Yunnan province is well known for its largest output of natural medicinal materials with the reputation of "Kingdom of Medicinal Materials". There are 6559 kinds of natural materials, including 6157 species from plants, 372 species from animals and 30 kinds from minerals. So far it is underdeveloped, also needing our arduous efforts to turn this predominance to economic benefits.

The Yunnan Institute of Materia Medica intended to compile a series of books named *Illustrated Handbook for Medicinal Materials from Nature in Yunnan*. The first volume of the series has been finished with records of 508 medicinal materials, illustrating with color photo, morphology, distribution, medicinal part, herborization, processing, characteristics, taste and function, modern research information on each medicinal material. The book is well organized and illustrated with perfect picture. It is therefore a nice reference book for researchers and teachers working in the medicinal field and it is of practical value for medicine producing, managing and exploiting of medicinal resources.

The value of the book is its integrity and verity. It is expected that there are about 6000 color photos, 3million words and 10 volumes included in this book series. It may be called a magnum opus in medicinal research domain of Yunnan. It will work for the good of the people, nation and coming generations. I expect that it can be worked all out the compilation by Yunnan Institute of Materia Medica, and also hope that they will have the attention and assistance from all circles in Yunnan, wish the work to be finished soon and to redound to the developing of medicinal materials resources of Yunnan.

It's my pleasure to preface.

Chinese Academy of Engineering

Academician

Medicament Research Institute

Chinese Academy of Medical Sciences

Repute superintendent

Center of Traditional Medicine of WHO Chairman

Prof. Xiao Peigen

查看完整版

付费下载



---

## 【百万古籍库】

<https://www.fozhu920.com/list/>

【易】【医】【道】【武】【文】【奇】【画】【书】

1000000+ 高清古书籍

打包下载





## 【风水】风水命理资料合集\_9500 本

阴宅阳宅、风水堪舆、八字命理、手相面相、符咒卦象、奇门遁甲、紫微斗数.....



## 【中医】中华传统医学资料大全\_15000 本

针灸、推拿、正骨术、汉医、苗医、民间秘方偏方、药洒药方、祖传医术、珍本...



## 【道术】道家法术\茅山术\符咒术\气术\_3000 套

修真秘籍、丹道、道家秘术、胎息功、内丹术、茅山法术、道家符咒、巫术、...



## 【武术】传统武术与现代搏击术\_6200 册

少林、武当、太极拳、形意拳、八极拳、咏春拳、气功、散打、格斗、拳击、...



## **【集藏】经史子集库\_13300 卷**

【经史子集】楚辞、汉赋、诗集、词集、宝卷、正史、编年、别史、纪事本末、地理志...



## **【国画】传世名画 \_ 6100 卷**

唐、金、辽、宋、元、明、清 800 多位画家近 6000 多幅传世...



## **【县志】方志\地方县志\乡志\地理志\_8100 册**

府志、区志、乡志、地理志..... 此合集为全国范围地方县志\府志古籍影印电子版，...



## **【国学】中华古籍库—32 万册古籍书**

32 万册《中华古籍库》【32 万册影印古籍 + 20 多亿字，带检索器和阅读工具】包括各地方志、日本内...

**【更多】** >> <https://www.fozhu920.com/list/>